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کاردانش

شرکت دانش بنیان  پژوهش بذر اکباتان؛

تولیدکننده 8 رقم گندم اصلاح شده در همدان
طاهــره   - کاردانــش  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهــوش: در گفت وگــو بــا مدیرعامل شــرکت 
دانش بنیــان  پژوهش بذر اکباتان مشــخص شــد؛ 
این شــرکت فناور همدانی تولیدکننده هشت رقم 

گندم اصلاحی است.
بحــران خشــکی و خشک ســالی و کاهش منابع 
آب در کشــور نه تنها کشــاورزی بلکــه امنیت ملی را 
تهدیــد می کنــد و بر تمــام جنبه هــای زندگی مردم 
تأثیــر گذاشــته ایــن در حالی اســت کــه 85 درصد 
و  شــده  تخلیــه  کشــور  زیرزمینــی  آب  ســفره های 
خشک ســالی بیشــتر مناطــق کشــور را فــرا گرفته، 
مســئله ایــن اســت کــه بیــش از ٩٠ درصــد از آب 
مصرفــی در بخــش کشــاورزی مصــرف می شــود و 
بهــره وری مصرف آب در کشــاورزی حدود ٤٤ درصد 

است.
این در حالی است که کاهش مصرف یا افزایش 
بازده مصرف در این بخش می تواند نقش بسزایی 
در حل این بحران داشته باشد و فعالان هر بخش 
بــا توجه بــه عرصه تخصصــی فعالیــت، موظف به 
مشــارکت در این امر با یاری جســتن از توان علمی 
و فنی خود هســتند، در این بیــن بذر و فناوری بذر 
از عوامل مهم تأثیرگذار در افزایش بازده مصرف و 

نهایتاً کاهش مصرف آن است.
بر این اســاس شــرکت دانش بنیان پژوهش بذر 
اکباتان، سال هاست با ورود به این عرصه توانسته 
با دستیابی و به کارگیری فناوری در تولید و پرورش 
بــذر غــلات موفقیت های بی شــماری را در اســتان 

همدان ازآن خود کند.
بنابراین با توجه به اهمیت موضوع برآن شدیم 
تا در این باره با مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 

گفت وگویی ترتیب دهیم که در ادامه می خوانید:
دکتــر هرمــز ســلطانی بــا بیــان اینکه مــا در این 
مجموعه به تولید و توسعه بذر در حوزه کشاورزی 
مشغول هستیم گفت: عمده فعالیت ما در زمینه 

غلات به ویژه دو محصول گندم و جو است.
وی عنــوان کــرد: فعالیــت ما از طریــق همکاری 
با مرکــز تحقیقات کشــاورزی همدان شــکل گرفته 
و بــا اســتفاده از امکانــات ایــن مرکــز، برنامه هــا و 

دستورالعمل های لازم را اجرا می کنیم.
وی ادامه داد: این فعالیت شامل مراحل اولیه 
تفســیر و تولیــد بــذر پــرورش یــک و دو )پایه هــای 
بــذری( اســت که بــه شــرکت های تولیدکننــده بذر 

منتقل می شود.
این پژوهشــگر حوزه کشــاورزی با تأکید بر اینکه 
ما بــا همکاری و نظــارت مرکز تحقیقات کشــاورزی 
همــدان، بذر پرورش مادری و گواهی شــده را برای 

استان تولید می کنیم تشریح کرد: در کل، بذری که 
استان نیاز دارد، از طریق ارقام توصیه شده توسط 
مؤسســه تحقیقات دیم، به مراحل تولید رسیده و 

در طول یک سال زراعی تولید می شود.
ســلطانی با بیان اینکه عملکرد این ارقام حدود 
هفت تا هشــت تن در هکتار است افزود: هر ساله، 
با توجه به برنامه های مؤسسه کشور، ارقام جدید 
وارد فرآینــد تولیــد شــده و جایگزینــی لازم انجــام 
می شــود تا ارقام مناســب در دســترس شــرکت ها 

قرار گیرد.
چــه  از  کــه  پرســش  ایــن  بــه  واکنــش  در  وی 
از  را  مشــکلاتی  چــه  و  بــرده  بهــره  فناوری هایــی 
کشــاورزی اســتان حــل کردیــد؟ گفــت: مهم تریــن 
ع  بخــش فعالیت مــا انتقال فناوری به ســطح مزار

است.
مدیرعامــل شــرکت دانش بنیــان پژوهــش بــذر 
اکباتــان با اشــاره به اینکــه ما به عنــوان نهادی که 
در حــوزه انتقال دســتاوردهای تحقیقاتی فعالیت 
می کنــد، از طریــق بذر، دســتاوردهای علمــی را به 
ع کشــاورزی منتقــل می کنیم تشــریح  ســطح مــزار
کــرد: البته بیان ایــن نکته ضروری اســت که اصلاح 
اصلــی ارقام توســط مؤسســات تحقیقاتــی انجام 
می شــود و ما مســئول تولیدات اولیــه این بذور و 

دریافت گواهینامه های آن هستیم.
ســلطانی با تأکید بر اینکه این کار شامل فرایند 
کارشناســی و علمــی دقیــق اســت که به مــا اجازه 
می دهــد در کلاس مــورد نظــر، گواهی هــای لازم 

را تحــت کنتــرل مؤسســه تحقیقات ثبــت و گواهی 
بذر کســب کنیــم، عنوان کرد: بعــد از دریافت تمام 
بــه  و  برچســب گذاری  بــذر  ســلامت،  گواهی هــای 

شرکت های تولیدکننده منتقل می شود.
وی بــا بیــان اینکه گرچه شــرکت مــا مجوز خود 
را از ســال 1395 دریافت کرده امــا فعالیت خود را 
به صورت رســمی از ســال 97 آغــاز کرده ابــراز کرد: 
در حــال حاضــر هر ســاله، بــا توجه بــه برنامه های 
اعلام شــده توســط مؤسســه تحقیقات کشاورزی 
کشــور، بــذور پایــه را بــا ارقــام مــورد نیــاز تولیــد 

می کنیم.
این کارشــناس کشــاورزی بــا ابراز اینکــه طی آن 
ســال ها حــدود ســه تــا چهــار رقم گنــدم جدیــد را 
تولیــد کرده ایم که به تدریــج محل ارقام قبلی مثل 
»ســرداری« را به عنــوان بــذر جایگزیــن در اســتان 
گرفته انــد اذعــان کــرد: بــا توجــه به ملاک هــای در 
نظر گرفته شــده متناســب با تغییرات اقلیمی، این 
ارقام دارای ســطح تحمل بالا به خشــکی، عملکرد 

مناسب و کیفیت نانوایی خوبی هستند.
ســلطانی با اشــاره به اینکه ارقام بــذور تولیدی 
محصــول گندم توســط این شــرکت شــامل آبیدر، 
انصار، قافلان، آرتان، باریش، آیدین، صدرا، هشــت 
رود، باران اســت اظهار کرد: طبــق برنامه ریزی  های 
صورت گرفته قرار اســت توسط مرکز تحقیقات دیم 
کشــور در ســال آینــده، ارقــام جدیــدی نیز بــه این 

فهرست اضافه شوند.
وی بــا ابــراز اینکه هــدف اصلی ما این اســت که 

با توجه به تغییرات اقلیمی، ارقامِ با ســازگاری بهتر 
داشته باشیم که عملکرد بالایی داشته و همچنین 
مناطــق  در  را  بارندگــی  کاهــش  و  تبخیــر  ســطح 
مختلــف مدیریــت کننــد، تصریح کــرد: درخصوص 
تأثیر فعالیت ما در تأمین بذر مورد نیاز استان باید 
بگویم اگرچه پوشش بذر گواهی شده توسط مرکز 
تحقیقات در ســطح استان بهبود یافته اما هنوز از 
کانال های رسمی به اندازه مطلوبی نرسیده است.
وی ادامه داد: بدین مفهوم که بخش مهمی از 
نیاز بذری کشــاورزان همچنــان از طریق روش های 
خودمصرفــی تأمیــن می شــود در حالــی کــه طبق 
برنامه ریزی سازمان کشــاورزی، درصد بزرگی از بذر 
مــورد نیــاز بایــد از طریق بــذر گواهی شــده تأمین 

شود.
این پژوهشــگر حوزه کشــاورزی با بیان اینکه ما 
قــادر هســتیم که کل نیــاز اســتان را در کلاس های 
پرورشــی یــک و دو تأمیــن کنیــم، امــا مشــکل این 
اســت که کشــاورزان همیشــه تمایلی به خرید این 
پایه هــای بذری ندارند، زیرا قیمت آن ها نســبت به 
بــذر خودمصرفــی بالاتر اســت تصریح کــرد: بر این 
اســاس در حال حاضر تنهــا حدود 35 تا 40 درصد 
از بــذر مورد نیاز از طریق کانال های رســمی تأمین 
و بقیه از طریق بذر خودمصرفی توسط کشاورزان 

تأمین می شود.
ســلطانی بــا تأکید بــر اینکه در اســتان همدان، 
حــدود پنج تــا 6 شــرکت خدماتــی وجــود دارد که 
به صــورت تخصصــی فقط بــه تولید و فــراوری بذر 

غلات آبــی و دیمی می پردازند تشــریح کرد: اگرچه 
بــذر تولیــدی مــا پــس از برچســب گذاری و دریافت 
گواهینامه، در دســترس کشــاورزان قــرار می گیرد، 

اما بین تقاضا و عرضه تفاوت وجود دارد.
وی در پاســخ به این پرســش که شــما در ســال 
1401 به عنــوان فنــاور برتر اســتان معرفی شــدید، 
کدام بخش از فعالیت های شما این افتخار را برای 
شــما به ارمغان آورد؟ گفت: به دلیل توانایی ما در 
تأمیــن نیاز فراتر از اســتان و حتی تأمین بخشــی از 
نیاز اســتان های دیگر، مانند چهارمحال و بختیاری 

و خراسان شمالی این افتخار به ما رسید.
ســلطانی تأکیــد کــرد: مــا با توجــه بــه امکانات 
موجود، می توانیم فراتر از اســتان همدان تولید و 

به دیگر مناطق نیز خدمات رسانی کنیم.
مع الوصــف بــا توجــه بــه آنچــه گفتــه شــد؛ بــا 
توجه بــه نقش بــذر در امنیت غذایی کشــور، لازم 
اســت تا زیســت بوم تخصصــی این حــوزه با حضور 
شــرکت های فنــاور و دانش بنیان توســعه یابد اما 
مســئله این اســت کــه هنــوز در ایــن زمینــه اقناع 
اصلاح شــده  بــذور  از  بهره منــدی  در  کشــاورزان 
به صورت کامل انجام نشده، این در حالی است که 
در سطح بین الملل با توجه به ارزش افزوده بسیار 
بالایــی که فناوری های نوظهور حوزه اصلاح و تهیه 
بــذر به همــراه دارد، شــرکت های بین المللی فعال 
در حوزه بذر از حاشــیه ســود بســیار قابل توجهی 

برخوردار هستند.
مضــاف بــر ایــن، وابســتگی بــه واردات بــذر از 
خــارج از کشــور، آســیب ها و ملاحظاتــی دارد که از 
منظر اقتصادی و پدافند غیر عامل قابل بررســی و 
واکاوی اســت؛ بنابراین لازم است از طریق آموزش 
کشــاورزان،  بــه  مالــی  و  فنــی  کمک هــای  ارائــه  و 
زمینــه مناســبی بــرای ورود و فعالیت شــرکت های 
دانش بنیان در این عرصه بکر در کشــور فراهم کرد 
تا از یک ســو با توســعه کمی و کیفــی فعالیت های 
مربوطه در زمینه اصلاح، فرآوری و عرضه استاندارد 
بذور کشــاورزی به ویژه در محصــولات راهبردی به 
توســعه فناورانــه تلاش های جاری کمــک کنند و از 
ســوی دیگر از مزیت های اقتصادی فــراوان در این 
زمینه بهره مند شوند چراکه امروز در سطح جهانی 
گردش مالــی تجارت بذر از مرز میلیاردها دلار عبور 
کرده، شــرکت های دانش بنیــان و فناور علاقه مند، 
باید بدانند که این حوزه از توجیه اقتصادی بســیار 
مناسبی برخوردار است و معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری و مؤسسات تحقیقات کشاورزی 
نیز بیش از پیش لازم اســت از فناوری های نوظهور 

در این عرصه حمایت کنند.

تیغ دولبه توسعه هوش مصنوعی و رباتیک در ایران
ســپهرغرب، گروه کاردانش: یکــی از چالش های 
اصلــی کاربرد هــوش مصنوعــی در ایــران، کمبود 
زیرساخت های مناسب و نیروی انسانی متخصص 
برای توســعه و پیاده ســازی گســترده ایــن فناوری 

است.
هــوش مصنوعــی دســتاوردی نوپــا بــوده کــه 
امروزه به نُقل محافل علمی و فناوری تبدیل شده 
است. هوش مصنوعی شاخه ای از علوم کامپیوتر 
سیســتم هایی  توســعه  و  طراحــی  بــه  و  اســت 
می پــردازد کــه قادر بــه انجام وظایفی هســتند که 
به طور معمول به هوش انســانی نیــاز دارند؛ این 
سیســتم ها بــا اســتفاده از الگوریتم هــا و داده هــا 
می توانند یاد بگیرند، تصمیم گیری کنند و مســائل 

پیچیده را حل کنند.
کاربردهــای هــوش مصنوعی شــامل پردازش 
زبــان طبیعــی، بینایــی ماشــین، یادگیری ماشــین 
و سیســتم های توصیه گــر اســت، هــوش توانایــی 
حل مشــکلات و بهبود کیفیــت زندگی مصنوعی از 
ســاده ترین کارهای روزمره تا پیچیده ترین مسائل 

علمی را به شدت افزایش داده است.
در  مصنوعــی  هــوش  روزمــره،  زندگــی  در 
صوتــی،  دســتیارهای  هوشــمند،  دســتگاه های 
برنامه هــای  از  بســیاری  و  خــودران  خودروهــای 
کاربــردی دیگــر بــه کار مــی رود؛ به عنــوان مثــال، 
هــوش مصنوعــی می توانــد ترافیــک را پیش بینی 
کند، موســیقی مورد علاقه شــما را پیشنهاد دهد 

یا حتی به شما در انجام وظایف روزانه کمک کند.
بــا وجود تمــام مزایای هــوش مصنوعی، برخی 
نگرانی ها نیز در مورد آینده این فناوری وجود دارد. 
ازجملــه این نگرانی ها می توان به جایگزینی نیروی 
کار انســانی توســط ماشــین ها، حریــم خصوصــی 
مصنوعــی  هــوش  از  سوء اســتفاده  و  داده هــا 
اشــاره کرد. یکی از چالش های اصلی کاربرد هوش 
مصنوعــی نیــز در ایــران، کمبــود زیرســاخت های 
مناســب و نیروی انسانی متخصص برای توسعه و 
پیاده سازی گسترده این فناوری است. با این حال، 

با توســعه قوانیــن و مقررات مناســب، می توان از 
این فناوری به صورت مســئولانه و به نفع بشــریت 

استفاده کرد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه تفرش با اشاره به 
اهمیت هوش مصنوعی در حوزه رباتیک می گوید: 
رباتیــک، نمــود حرکتــی هــوش مصنوعی اســت و 
به دنبــال آن توســعه رباتیــک به عنــوان گام بعدی 
در مســیر پیشــرفت هــوش مصنوعــی محســوب 
می شــود، بــر ایــن اســاس مادامــی که به ســطح 
مناســبی از پیشــرفت در هوش مصنوعی نرسیده 
باشــیم، رباتیــک نیــز در حد ماشــین های خودکار و 

نیمه هوشمند باقی می ماند.
مجتبی مرادی، ادامه می دهد: توســعه رباتیک 
به پیشرفت در ســه حوزه اصلی، یعنی سنسورها، 
تجهیــزات اجرایی و هوش مصنوعی بســتگی دارد 
بــدون دســتیابی به حداقل هایــی در این حوزه ها، 
پیشرفت چشــمگیری در صنعت رباتیک امکان پذیر 
نخواهــد بــود، بنابراین بایــد زیرســاخت ها در این 
بخش وجود داشــته باشــد تا بتوانیــم وارد مرحله 

عملیاتی در صنعت شویم.
وی نیز در خصوص چالش های توســعه هوش 
مصنوعــی تصریح می کنــد: نبود قانــون کپی رایت 
در ایــران یکی از موانع اصلی توســعه نرم افزارهای 
همچنیــن  اســت،  مصنوعــی  هــوش  بــر  مبتنــی 
به دلیــل  حــوزه  ایــن  در  محــدود  ســرمایه گذاری 
پیچیدگی پروژه های هوش مصنوعی و هزینه های 

بالای آن از دیگر چالش های موجود است.
این کارشــناس هوش مصنوعی به کاربردهای 
عملــی هــوش مصنوعــی در حوزه هــای مختلــف 
صنعتــی و پزشــکی اشــاره و خاطرنشــان می کنــد: 
هوش مصنوعــی در کنار رباتیــک می تواند تحولی 
خودروســازی،  همچــون  صنایعــی  در  عظیــم 
ربات هــای  از  کنــد؛  ایجــاد  بهداشــت  و  کشــاورزی 
این هــا  تمــام  تــا ماشــین های خــودران،  جراحــی 
مثال هایــی از ظرفیــت بالای این حوزه هســتند که 

می توانند زندگی انسان ها را متحول کنند.

  لــزوم تغییــر سیاســت ها بــرای پیشــرفت در 
صنعت رباتیک

مــرادی با تأکیــد بر اهمیــت تغییــر دیدگاه های 
سیاســت گذاران اظهار می کند: بــرای آنکه بتوانیم 
در حوزه رباتیــک از رقابت جهانی عقب نمانیم، نیاز 
است سیاســت گذاران مســیر را برای همکاری های 
بین المللی و توســعه تحقیقات هموار کنند، بدون 
این همکاری ها توســعه صنعــت رباتیک در ایران با 

چالش های جدی مواجه خواهد بود.
وی بــه ضــرورت ایجاد زیرســاخت های مناســب 
بــرای توســعه ایــن فناوری هــا در کشــور پرداختــه 
و اظهــار می کنــد: بــرای رشــد و پیشــرفت رباتیک و 
هــوش مصنوعی در ایران نیازمند زیرســاخت های 
اینترنــت  اطلاعــات،  فنــاوری  حوزه هــای  در  قــوی 
اشــیاء و شــبکه های ارتباطی هســتیم، بــدون این 
زیرســاخت ها رســیدن بــه اســتانداردهای جهانــی 
و رقابــت در عرصه هــای بین المللی بســیار دشــوار 

خواهد بود.

  کمبــود نیــروی متخصص و زیرســاخت های 
فناوری

کارشــناس هــوش مصنوعــی نیــز در ایــن بــاره 
می گویــد: آموزش های دانشــگاهی در ایران اغلب 
قدیمی و غیرکاربردی هســتند و دانشجویان پس 
غ التحصیلی به آموزشگاه های خصوصی روی  از فار
می آورند که این مراکز نیز توانایی کافی برای تربیت 

نیروی متخصص را ندارند.
محمد قانع، با اشــاره به کمبود داده های بزرگ 
)Big Data( و زیرســاخت های پردازشــی قــوی در 
ایــران تصریح می کند: بــرای تحلیل داده های بزرگ 
نیــاز به ابر رایانه های قدرتمند اســت که تهیه آن ها 

برای شرکت های نوپا بسیار هزینه بر خواهد بود.

  فرصت های شغلی در حوزه هوش مصنوعی 
و رباتیک

وی بــه فرصت هــای شــغلی ناشــی از توســعه 

رباتیــک پرداختــه و ادامه می دهد: با رشــد هوش 
مصنوعی و رباتیک، فرصت های شــغلی جدیدی در 
حوزه هایی همچون کشــاورزی، پزشــکی و صنعت 
ایجــاد خواهد شــد، بــا توجه بــه اینکــه ربات ها در 
انســانی  نیــروی  جایگزیــن  بخش هــا  از  بســیاری 

خواهند شد، آینده این حوزه روشن است.
عضو هیئت علمی دانشــگاه تفرش، با اشاره به 
اهمیــت همکاری های بین المللــی تصریح می کند: 
اگرچه تحریم ها چالش های بســیاری را ایجاد کرده، 
امــا در حــوزه نرم افزارهــای هــوش مصنوعــی کــه 
اغلب به صورت اوپن ســورس )منابع باز( هستند، 
همچنــان امــکان همکاری بــا شــرکت های خارجی 
وجــود دارد، توســعه ایــن همکاری ها بــه افزایش 
ســطح کیفــی محصــولات تولیــدی ایران وابســته 

است.
قانــع بــه توســعه بــازار کار در حــوزه رباتیــک و 
هــوش مصنوعــی پرداخته و خاطرنشــان می کند: 

اگرچه بــازار کار این فناوری ها در ایران هنوز به طور 
کامــل شــکل نگرفته، اما بــا برنامه ریــزی صحیح و 
ســرمایه گذاری در ایــن حــوزه، می توانیــم به زودی 
شــاهد رشــد اشــتغال و ایجاد فرصت های شغلی 

متنوع برای جوانان در این حوزه باشیم.
وی با تأکید بر اهمیت تجاری سازی پژوهش های 
و  صنعــت  بیــن  همــکاری  تقویــت  و  دانشــگاهی 
دانشــگاه اظهار می کند: یکی از مســائل مهمی که 
در ایــران بــا آن مواجهیــم، نبــود ارتبــاط مؤثر بین 
دانشــگاه ها و صنعــت اســت، بــرای اینکــه بتوانیم 
در ایــن حوزه ها موفق باشــیم، بایــد پژوهش های 
دانشــگاهی را بــه محصولاتی تجــاری تبدیل کنیم 

و شرکت های نوآور و استارتاپ ها را تقویت کنیم.
بــا ایــن اوصــاف نیــاز بــه حمایت هــای دولتی و 
ســرمایه گذاری در حوزه هــای تحقیــق و توســعه، 
بــرای تســریع پیشــرفت های هــوش مصنوعــی و 

رباتیک ضروری است.

کاهش بودجه  معاونت علمی 
هشدار درباره توقف برخی 

پروژه های فناورانه

معــاون  کاردانــش:  گــروه  ســپهرغرب، 
توســعه مدیریت معاونت علمی با اشــاره به 
کاهــش 50 درصــدی بودجــه ایــن معاونت، 
و   1404 ســال  در  پروژه هــا  توقــف  دربــاره 

همچنین رکود توسعه فناوری هشدار داد.
محمدرضا کاشــفی، از کاهش بودجه این 
معاونــت در ســال 1404 خبــر داد و دلایل آن 

را تشریح کرد.
وی در ایــن بــاره گفــت: در قانــون جهــش 
تولیــد دانش بنیــان، مبحــث جدیــدی تحــت 
محصــولات  خام فروشــی  عــوارض  عنــوان 
معدنی و عوارض واردات ماشین آلات اضافه 
شــد که قبلاً نبود. هدف از این تغییر، دریافت 
عــوارض از مواد خام و ماشــین آلات وارداتی 
به منظــور ایجــاد و تقویت زنجیره هــای تولید 

داخلی و ساخت ماشین آلات جدید است.
جــذب  و  مدیریــت  توســعه  معــاون 
ســرمایه معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان ضمن بیان این مطلب که ســال 
گذشته این عوارض در بودجه پیش بینی شد 
و عــدد یک قرار گرفت به ایــن دلیل که برآورد 
دقیقی از آن وجود نداشت، افزود: پیش بینی 
می شــود امســال از این بند حدود 40 همت 
وصول شــود کــه 50 درصــد آن بــه معاونت 
علمــی و 50 درصــد دیگر به صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی اختصــاص خواهد یافــت که در 
مسیر افزایش سرمایه صندوق قرار می گیرد.

کاشــفی بــا اشــاره بــه بودجه ســال 1404 
گفــت: در ایــن بودجه، عددی معــادل 23.9 
همــت در بنــد »ت« مــاده 99 قانــون برنامه 
هفتــم قرار دارنــد که با توجه بــه این عدد در 
حال حاضر بودجه معاونت 50 درصد کاهش 

منابع نسبت به سال 1402 داریم.
وی ادامه داد: این وضعیت علم و فناوری 
کشــور را با چالش های جدی مواجه می کند، 
بــه ویژه در شــرایطی که ما در رقابتی ســخت 
با همســایگان خــود در یک منطقــه پررقابت 
هســتیم. در این شرایط بدون هیچ توضیحی 
ایــن  و  می یابــد  کاهــش  معاونــت  بودجــه 
کاهش می تواند اثرات منفی بر روند توســعه 

فناوری بگذارد.
وی ادامــه داد: پیش بینی ما این اســت که 
از ایــن بند 60 همت وصولی برای ســال آینده 
داشــته باشــیم کــه 30 همت ســهم معاونت 
علمی خواهد بود و امســال اتفاقی که افتاده 
این است که سهم معاونت و صندوق نوآوری 
و شکوفایی روی هم 9/23 دهم درصد است.

معاون توســعه مدیریت و جذب ســرمایه 
معاونــت علمــی اضافــه کــرد: ایــن در حالــی 
اســت که در حــال حاضر، پروژه هــای جدیدی 
میکــرو  و  مصنوعــی  هــوش  حوزه هــای  در 
الکترونیــک تعریف کرده ایم کــه تنها در حوزه 
هوش مصنوعی 100 میلیون دلار اعتبار دارد.

کاشــفی تأکیــد کرد: بــا توجه به نــرخ بالای 
ارزها، با این اوصاف، ســال آینــده عملاً امکان 
تعریف پروژه های جدید وجود نخواهد داشت 
و برنامه هــا به دلیــل کمبــود منابــع متوقــف 
می شوند و فقط پروژه های قبلی را جلو ببریم. 
در چنیــن شــرایطی که فنــاوری به ســرعت در 
حال تغییر است، ما دچار رکود می شویم و ما 
نمی توانیــم با وضعیتی که پیــش آمده، پروژه 

جدید تعریف و پیشرفت کنیم.
وی بــه اثــرات منفــی کاهــش بودجــه بــر 
زیســت بوم علم و فناوری کشــور اشاره کرد و 
گفــت: وقتی وقفــه ای در حرکت شــرکت های 
دانش بنیــان ایجــاد می شــود تا 3-4 ســال 
آســیب ها  ایــن  و  می شــوند  آســیب  دچــار 

می تواند تا یک دهه ادامه یابد.
وی همچنیــن به اســتدلال های ســازمان 
برنامه برای کاهش بودجه اشاره کرد و اظهار 
داشــت: آن هــا قــول داده انــد کــه از امســال 
بودجــه کمتــر نشــود و جبــران کننــد، امــا بــا 
توجه به ساختار بودجه ای، تحقق این وعده 

دشوار به نظر می رسد.
معاون توســعه مدیریت و جذب ســرمایه 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
همچنیــن بــا اشــاره بــه رایزنــی بــا مجلس و 
گفت وگــو با آقایــان تاجگــردون و قالیباف در 
خصوص بودجه معاونت گفت: در شــرایطی 
ســقف  و  شــده  مرحلــه ای  دو  بودجــه  کــه 
بودجــه ای نیز بســته شــده، ســازمان برنامه 
نمی توانــد در مرحلــه دوم ســقف بودجــه را 
افزایــش دهد. آن ها تنها می توانند عدد ما را 
یک بگذارند که هر چقدر وصول شود، همان 
را لحاظ کنند، اما متأســفانه، ســازمان برنامه 

هنوز زیر بار این موضوع نرفته است.

خبر
مجری طرح تونل زیرزمینی پارک علم و فناوری شهید سلیمانی:

تونل  زیرزمینی پارک علم و فناوری شهید سلیمانی در اختیار پژوهشگران قرار گرفت
ســپهرغرب، گروه کاردانــش: مجری طرح تونل 
زیرزمینــی پارک علم و فناوری شــهید ســلیمانی از 
تکمیــل پروژه تونل  زیرزمینی در این پارک خبر داد 
و گفــت: ایــن پروژه بــه دانشــگاه ها، پیمانــکاران، 
تــا  می دهــد  اجــازه  تولیدکننــدگان  و  مشــاوران 
از فضــا و امکانــات پــارک علــم و فنــاوری شــهید 
ســلیمانی بهره مند شــوند؛ از این رو با همه آن ها 
همــکاری کامل داریم تا دانــش و فناوری را ارتقاء 

دهیم.

محســن کریمی، دربــاره اهمیت تونل ســازی 
و تســت های عملــی گفــت: تونل ســازی یکــی از 
فعالیت هایــی اســت کــه در کنــار پیشــرفت های 
تئوریــک، نیاز به تســت های واقعــی دارد. وقتی 
شــما یــک طرح را طراحــی می کنید، قبــل از اجرا 
بایــد آن را در محیــط واقعــی تســت کنیــد تــا از 
زمینــه  در  مثــلاً  شــوید.  مطمئــن  آن  عملکــرد 
می توانیــم  مــا  حریــق،  اطفــای  سیســتم های 
آیــا  ببینیــم  و  کنیــم  ایجــاد  بــزرگ  آتش هــای 

تجهیزات خریداری شــده واقعاً عملکرد درستی 
دارند یا خیر.

وی ادامه داد: بســیاری از کارفرمایان در خرید 
تجهیــزات داخلــی مــردد هســتند؛ زیــرا اطمینان 
ندارند که آیا این تجهیزات می تواند نیازهایشان را 
برآورده کنــد یا نه. اما در این مجموعه می توانند 
دســتگاه ها را تســت کننــد و با اطمینان بیشــتری 

خرید کنند.
مجری طرح تونل زیرزمینی پارک علم و فناوری 

شــهید ســلیمانی دربــاره منحصــر به فــرد بــودن 
ایــن پــروژه اظهــار کــرد: در ســطح جهانی، کشــور 
ســوئیس یکــی از معــدود کشــورهایی اســت که 
چنین مجموعه ای دارد، اما ما در اینجا به شکلی 
متفــاوت و با ابعاد خاص خودمــان کار می کنیم. 
اینجــا تســت های عملکــردی انجــام می شــود که 
می توانــد بــه صرفه جویــی در زمــان و هزینه هــا 

منجر شود.
کریمــی بــا بیــان اینکــه ایــن طرح بخشــی از 

مجموعــه پــارک علم و فنــاوری دانشــگاه امام 
حســین)ع( اســت کــه بــه آمــوزش و تحقیقات 
ایــن  کــرد:  عنــوان  دارد،  اختصــاص  کاربــردی 
پــروژه بــه دانشــگاه ها، پیمانکاران، مشــاوران 
و تولیدکننــدگان اجــازه می دهــد تــا از فضــا و 
امکانــات پارک علم و فناوری شــهید ســلیمانی 
آن هــا  همــه  بــا  ایــن رو  از  شــوند؛  بهره منــد 
همــکاری کامــل داریــم تــا دانــش و فنــاوری را 

دهیم. ارتقاء 


